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Spørgsmål om cyklistprøver 

 

Kære Marcus Vesterager 

 

Du har den 25. juni 2018 stillet følgende spørgsmål til forvaltningen: 

 

Jeg vil gerne høre forvaltningen om, der afholdes cyklistprøver (for de 

yngre klasser) i folkeskolen. Hvis ja, hvor? Hvis nej, hvorfor ikke? 

 

Besvarelse: 

 

Forvaltningen oplyser, som svar på dit spørgsmål, at der stadig afholdes 

cyklistprøver på folkeskolerne i København. Det er den enkelte skole, 

der afgør, om man vil afholde cyklistprøven eller ej. Prøven afvikles 

lokalt på skolen på 5. eller 6. klassetrin.  

 

I foråret 2018 har 20 københavnske folkeskoler afholdt cyklistprøver. 

Prøverne afholdes på – og på vejene ved –  den enkelte skole. Forvalt-

ningen ligger ikke inde med en oversigt over, hvilke skoler det drejer 

sig om. 

 

Selve afviklingen af prøven kræver, at skolen organiserer de praktiske 

rammer for afholdelse af prøven – herunder mandskab til at observere 

og bedømme elevernes færden i trafikken. Skolen kan benytte materiale 

hertil fra Rådet for Sikker Trafik. Det er som regel skolens færdsels-

kontaktlærer, der organiserer og koordinerer afviklingen af den prakti-

ske prøve med hjælp fra klassens øvrige lærere. 

 

Som optakt til prøven skal eleverne forinden have taget den teoretiske 

prøve, som er elektronisk – enten i klassen i skoletiden eller hjemmefra. 

Som forberedelse hertil findes øveprøver, som kan tages i klassen i sko-

letiden eller hjemme sammen med forældrene. 

 

Københavns Politis Kriminalpræventive Afdeling tilbyder at deltage 

ved den praktiske prøve efter anmodning fra skolen. Politiet tjekker om 

cyklerne er lovlige, og om eleven har cykelhjelm, gennemgår ruten og 

giver eleverne de sidste råd før prøven.  Færdselskontaktlæreren kan 

inden prøven få hjælp og vejledning fra politiet til valg af en passende 

rute omkring skolen. 

 



 

 

Side 2 af 2 

Politiet afvikler endvidere et årligt finalestævne, hvor de elever, der har 

klaret cyklistprøven på skolen uden fejl, kan deltage. Dette stævne blev 

afviklet den 19. juni i år med deltagelse af 41 elever. 

 

Rådet for Sikker Trafik stiller alt materialet gratis til rådighed for sko-

lerne, som også kan få hjælp og vejledning til afholdelse af prøverne.  

Rådet for Sikker Trafik vil introducere en ny prøve i løbet af efteråret 

2018, der skal gøre det nemmere for skolerne at afvikle prøven og sam-

tidig er tilpasset den nuværende undervisningsform i skolen. 

 

 

Med venlig hilsen 

 

Christian Smidt Pålsson 

Juridisk konsulent 
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Spørgsmål om spædbørn i daginstitutioner 

Kære Maja Krog 

 

Du har den 28. juni 2018 stillet følgende spørgsmål til forvaltningen: 

 

Hvad var andelen af spædbørn (under 1 år) i 2017 i de københavnske 

pasningstilbud fordelt på barnets alder ved start i mdr. og forældrenes 

socioøkonomiske forhold? 

 

Hvad var andelen af spædbørn (under 1 år) i 2017 i de københavnske 

pasningstilbud fordelt på barnets alder ved start i mdr. fordelt på områ-

der i byen? 

 

Du har i e-mail af 2. juli 2018 præciseret, at du ønsker, at svaret omfatter 

antallet af børn ved 12 måneder og at tallene akkumuleres. Du har end-

videre bedt om, at tallene sættes i forhold til antallet af børn i bydelen. 

 

Du har i telefonsamtale den 4. juli 2017 uddybet, at baggrunden for 

spørgsmålet er at få oplyst, hvorvidt der i de enkelte bydele er tendenser 

i forhold til børnenes alder ved institutionsstart. 

 

Besvarelse: 

 

Forvaltningen kan desværre ikke svare på dit første spørgsmål, da vi 

ikke har adgang til data om socioøkonomi i forhold til børnenes alder 

ved første dagtilbudsindmeldelse. 

 

Her følger forvaltningens svar på dit andet spørgsmål. 

 

Opgørelsen er udarbejdet på baggrund af børn født i 2016 i Københavns 

Kommune, som stadig bor i Københavns Kommune i dag. 

 

I nedenstående skema er børnene fordelt på det område de blev født i 

og den alder de havde, da de første gang blev indmeldt i et dagtilbud. 

 

Opgørelsen er beregnet som andelen af børn indmeldt i et dagtilbud ved 

forskellig alder i forhold til den samlede gruppe af børn født i 2016. 

 

 

 



 

 

Side 2 af 2 

Område 4 md. 5 md. 6 md. 7 md. 8 md. 9 md. 10 md. 11 md. 12 md. 

Amager 0,00% 0,43% 2,19% 3,28% 9,65% 18,34% 23,01% 17,73% 8,56% 

Brønshøj/ 

Vanløse 0,00% 0,77% 1,53% 3,61% 7,10% 16,07% 21,75% 13,99% 10,16% 

Indre By/ 

Østerbro 0,00% 0,28% 1,34% 2,68% 6,48% 16,56% 23,19% 20,01% 12,05% 

Nørrebro/    

Bispebjerg 0,10% 0,40% 1,36% 2,07% 6,71% 14,83% 21,70% 16,85% 12,26% 

Valby/Ve-

sterbro/Kgs. 

Enghave 0,00% 0,57% 1,20% 2,89% 9,19% 17,24% 23,47% 16,93% 10,64% 

 

Nedenfor er andelen akkumuleret på aldersgrupperne. 

 

Område 4 

md. 

Max. 

5 md. 

Max. 

6 md. 

Max. 

7 md. 

Max. 

8 md. 

Max. 

9 md. 

Max. 

10 md. 

Max. 

11 md. 

Max. 

12 md. 

Amager 0,00% 0,43% 2,61% 5,89% 15,54% 33,88% 56,89% 74,62% 83,18% 

Brønshøj/ 

Vanløse 0,00% 0,77% 2,30% 5,90% 13,01% 29,07% 50,82% 64,81% 74,97% 

Indre By/ 

Østerbro 0,00% 0,28% 1,62% 4,30% 10,78% 27,34% 50,53% 70,54% 82,59% 

Nørrebro/    Bi-

spebjerg 0,10% 0,50% 1,87% 3,94% 10,65% 25,48% 47,17% 64,03% 76,29% 

Valby/Vester-

bro/Kgs. Eng-

have 0,00% 0,57% 1,76% 4,66% 13,85% 31,09% 54,56% 71,49% 82,13% 

 

Med venlig hilsen 

 

Christian Smidt Pålsson 

Juridisk konsulent 
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Spørgsmål om organisering af institutioner 

 

 

 

 

Kære Klaus Mygind, 

 

Du har den 4. juli 2018 stillet følgende spørgsmål til forvaltningen. 

 

”Jeg skriver til jer fordi jeg undrer mig over nedenstående brev fra Ka-

trine Toft Mikkelsen ang. hvorvidt nye og midlertidige institutioner skal 

oprettes som kommunale eller selvejende. 

 

Af Katrines brev fremgår som om vi har en fast politik om, at instituti-

oner skal være kommunale. Jeg spurgte til dette på et udvalgsmøde sid-

ste år og her var svaret fra, at det havde vi ingen forudtaget mening om, 

men at det beroede på en konkret vurdering. Når de fleste nye instituti-

oner var kommunale var det, fordi der ikke var selvejende organisatio-

ner, der var interesserede eller kunne. 

 

Hvor står sagen? Er det ikke rigtigt, at det beror på en konkret vurdering 

om en ny eller midlertidig institution skal være selvejende eller kom-

munal og at vi i København ønsker, at der fortsat skal være begge ejer-

former?” 

 

Besvarelse: 

 

Beslutningen om, hvordan en nybygget institution organisatorisk skal 

oprettes, træffes administrativt. 

 

Normalt tages der stilling til organiseringen i en nybygget institution, 

når et projekt er kommet så langt i udviklingen, at der skal ske en ind-

dragelse af de kommende brugere.  

 

Praksis er, at projektlederen kontakter området og beder om at få udpe-

get den kommende bruger. Ved tidlig opstart er der den samme proce-

dure, idet tilknytningen sker ift. den permanente løsning, således at det 

er ”slutaftageren”, som er med i hele processen. 

 



 

 

Side 2 af 3 

I vurderingen af, hvordan en nybygget institution skal organiseres, ta-

ges der bl.a. højde for følgende faktorer: 

 

• De samlede styringsvilkår for kommunen. 

• Nuværende struktur af den modtagende part (fx stør-

relsen på de relevante klynger) 

• Afstand til nybyggeriet 

• Evt. økonomiske effekter (kan der fx sikres større bæ-

redygtighed) 

• Vurdering af den faglige evne til at løfte opgaven 

• Mulighed for at indgå i samarbejde på tværs (både in-

denfor BUF, men i det her konkrete tilfælde skal der 

også samarbejdes omkring plejeboliger) 

  

I langt de fleste tilfælde ender det med, at der bliver tale om kommunal 

drift i den lokale klynge, således at kommunen selv driver de instituti-

oner den etablerer.  

 

I de tilfælde vi har etableret nybyggede institutioner som selvejende har 

der været tale om, at man tager en eksisterende institution som udgangs-

punkt for etablering af den nye, f.eks.: 

 

• Frederikssundsvej 257: Her var det en eksisterende selv-

ejende institution, som har spillet ind med byggemulighe-

den. Den flytter så ind i nybyggeriet, mens deres gamle hus 

overdrages til og sammenlægges med en anden selvejende 

institution. Begge de oprindelige institutioner var små, så 

med omlægningen er der sikret 2 bæredygtige størrelser. 

• Nordhavn: Der er en eksisterende selvejende institution på 

Østerbro der er opsagt af deres udlejer. Institutionen overta-

ger den kommende institution i Nordhavn, så det veldrevne 

dagtilbud kan fortsætte og danne udgangspunkt for den 

større, nye institution. Alternativet skulle der ske en lukning 

af institutionen. 

  

Hvis ikke man udbygger eller flytter en eksisterende selvejende institu-

tion, skal der etablere en hel ny selvejende institution. Der vil jo være 

tale om en hel ny, selvstændig juridisk enhed, som der er nogen, der 

skal stifte, fx kan en forening forestå oprettelse af den nye juridiske en-

hed. Det vil f.eks. også betyde, at man ikke vil have kommende brugere, 

som man kan involvere tidligt i processen, medmindre den juridiske en-

hed allerede er oprettet. 

  

Der har tidligere været politiske behandlinger/orienteringer af sager 

vedr. skift af organisering, f.eks. kommunalisering. Her har der, af for-

skellige årsager så som faglige og / eller økonomiske udfordringer, væ-

ret tale om frivillige processer, men hvor den sidste beslutning har lig-

get i det politiske udvalg.  



 

 

Side 3 af 3 

 

Sammenfattende beror det således på en konkret vurdering, om en ny-

oprettet institution skal oprettes som selvejende eller kommunal, og der 

er ikke en fast politik om, at nyoprettede institutioner skal være kom-

munale.  

 

Med venlig hilsen 

 

Christian Smidt Pålsson 

Juridisk konsulent 
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